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INGYENES KÖZÖSSÉGI HETILAP

A mozgásé volt a főszerep
– Az iskola közvetíti a tudást, a kultúrát és a nemzeti identitást – mondta a Szent Orsolya Római Katolikus Gimnázium, Általános Iskola és Óvoda–Bölcsőde igazgatója, dr. Kovács 
András az intézmény szentmisével egybekötött tanévnyitóján. Sopronban minden intézményben elkezdődött az oktatás, városunkban 9000 diák kezdte meg a 2023/2024-es tanévet.  

Megszólalt az iskolacsengő

Megnyitott az ideiglenes piac

„… van megoldásunk”

Számos újdonsággal bő-
vült az online árfigyelő 
– már összeállíthatjuk 
a saját bevásárlólistán-
kat, és térképen keres-
hetjük az akciós árukat. 
A mobilapplikáció fej-
lesztésén továbbra is 
dolgoznak a szakembe-
rek. A július 1-e óta mű-
ködő felületen 62 élelmi-
szer-termékcsoport ára 
hasonlítható össze átlát-
ható módon.
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Péntektől már az új helyen működik a soproni piac. A jelenlegi árusítók, üzlettu-
lajdonosok és bérlők itt konténerekben és szabadtéri elárusítóhelyeken tudják 
kiszolgálni a vásárlókat, amíg a vásárcsarnok felújítása elkészül.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Sorozatunkban a város legjelentősebb cégeit mutatjuk 
be, ezúttal a Sempermed Kft.-t. A cégnél már több mint 
500.000 pár kesztyűt csomagolnak naponta, ami hozzáve-
tőlegesen megfelel Magyarország havi felhasználásának.

A vásárlók 
az akciókat 
keresik
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A kulisszák mögött 

Nagy sikerrel zárult a Soproni Petőfi Színház nyílt napja és gálaestje. 
Több mint 1200-an vettek részt a szombati programon.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

Idén is nagy siker volt a Sportolj Sopron! rendezvény.  FOTÓ: NÉMETH PÉTER
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A részletes pályázati kiírás elérhető a www.sopron.hu önkormányzat 
alportálján a pályázatok között.

Sopron Megyei Jogú Város Önkormányzata pályázatot hirdet a természetben

Sopron, Erzsébet u. 12. sz. alatti, Sopron, Erzsébet u. 12. sz. alatti, 
2539 m2539 m22 alapterületű, alapterületű,
„kivett, lakóház, udvar, gazdasági „kivett, lakóház, udvar, gazdasági 
épület” megnevezésű ingatlan épület” megnevezésű ingatlan 

értékesítésére (hrsz.: 3068)

Az ingatlan minimális eladási ára:Az ingatlan minimális eladási ára:
355.200.000 Ft (áfamentes értékesítés)355.200.000 Ft (áfamentes értékesítés)

Az ingatlan megtekinthető a Polgármesteri Hivatal
Városgazdálkodási Osztályával előzetesen egyeztetett időpontban.

A pályázat beérkezésének határideje: 2023. október 11., szerda 14 óra
A pályázat elbírálásának határideje: 2023. november 1. 
A pályázatokat írásban, zárt borítékban (magyar nyelven),
1 példányban kell benyújtani a következő címre:
Sopron Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatal,
Városgazdálkodási Osztály – 9400 Sopron, Fő tér 1.
(A borítékra kérjük, írják rá: „Russ-villa vételi ajánlat – Nem felbontandó”
és a pályázó telefonszámát!)

A pályázat részleteiről érdeklődhet az alábbi elérhetőségek bármelyikén:
személyesen Sopron Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatal 
Városgazdálkodási Osztályán ügyfélfogadási időben, telefonon a
99/515–404-es telefonszámon, illetve a
takacs.andras@sopron-ph.hu e-mail-címen.

PÁLYÁZATI FELHÍVÁS

Sopron Megyei Jogú Város Önkormányzata

KÖVES ANDREA

Vannak köztük tősgyö-
keresek, vidéki erede-
tűek és külföldi tulaj-
donúak – ami közös 
bennük, hogy válto-
zatos tevékenységü-
ket Sopronban végzik. 
Sorozatunkban a város 
legjelentősebb cégeit 
mutatjuk be, ezúttal a 
Sempermed Kft.-t.

Találkozásunkkor egy gon-
dosan becsomagolt steril or-
vosi gumikesztyű fekszik a 
cég ügy vezető-igazgatójá-
nak, Kiss Lajosnak az aszta-
lán. Nem véletlenül, hiszen a 
precízen becsomagolt darab 
a Sempermed Kft. emblema-
tikus terméke. A világszer-
te keresett kesztyűt ugyan 
nem Sopronban gyártják, ám 
a csomagolás a kft. nevéhez 
fűződik.

VILÁGSZERTE 15 GYÁRTÓ 
TELEPHELY

– Cégünk a több mint 200 éve 
alapított műszakigumiter-
mék-gyártó osztrák Sempe-
rit AG magyarországi leány-
vállalata, amely világszerte 
15 gyártó telephelyen több 
mint 7000 munkavállalóval 

és globális értékesítőhálóza-
tával az iparág meghatározó 
vállalata – avatott be a rész-
letekbe az ügyvezető. – A tár-
saság nevének latin jelentése 
tükrözi filozófiánkat: a „sem-
per it” pontos fordítása: min-
dig megy, azaz mindig, min-
denre van megoldásunk, ha 
műszaki gumitermékről van 
szó. A Sempermed márka-
név egyet jelent a minősé-
gi gumikesztyűvel, legyen az 
Délkelet-Ázsiában előállított 
vizsgálókesztyű, vagy az álta-
lunk csomagolt operációs gu-
mikesztyű, közismert néven: 
műtőskesztyű. 

500.000 PÁR KESZTYŰT 
CSOMAGOLNAK NAPONTA

A kesztyűgyártás csaknem 
100 évvel ezelőtti indítását 
követően a csomagolás 70 évig 
Ausztriában történt. A rend-
szerváltást követően a Sem-
perit, más nyugati vállalatok-
hoz hasonlóan, nyitott kelet 
felé, elsősorban a szaktudást 
és az olcsóbb munkaerőt ke-
resve. Ennek köszönhetően 
terjeszkedett Sopron irányá-
ba is, megvásárolta a felszá-
molás alatt álló egykori Au-
tófelszerelési Vállalat egyik 
épületét, majd megalakította 

a Sempermed Kft.-t operáci-
ósgumikesztyű-csomagolás 
céljából. 

A termelés 1992 nyarán 8 
géppel indult, napi 150.000 
páras termeléssel, napjaink-
ban pedig már több mint 
500.000 pár kesztyűt csoma-
golnak naponta, ami hozzá-
vetőlegesen megfelel Magyar-
ország havi felhasználásának. 
A Covid ideje alatt rekord-
mennyiségű, évi százhatvan-
millió kesztyűt csomagoltak a 
soproni telephelyen, és szállí-
tottak a világ minden pontjá-
ra, hozzájárulva a járvány el-
leni küzdelemhez.

ROBOTIZÁLÁSÉ A JÖVŐ? 

– Talán mondanom sem kell, 
hogy milyen komoly minő-
ségügyi, higiéniai szabályo-
zásnak kell megfelelnünk 
– folytatta az ügy vezető. 
– A gumikesztyűk csomagolá-
sa szinte teljesen automatiku-
san történik, az egyedüli ma-
nuális folyamat a kesztyűszár 
visszafordítása és elhelyezé-
se a belső csomagban. A na-
gyon szigorú előírásoknak kö-
szönhetően rendkívül tiszta, 
klimatizált, szűrt levegőjű, 
egészséges munkahelyen dol-
gozhatnak munkatársaink. 

Az elmúlt három évtized 
alatt mind technológiai szem-
pontból, mind a bevételt te-
kintve folyamatosan fejlődött 
a cég, ám tervekből továbbra 
sincs hiány. A csomagolás to-
vábbi automatizálása hazánk 
munkaerőpiaci viszonyait te-
kintve kiemelt helyen szere-
pel a stratégiai célkitűzések 
között, ahogy a cég vezetője 
fogalmazott: „a tömeggyár-
tásban a robotizálás elenged-
hetetlen”. Mindemellett to-
vábbra is kiemelt feladatának 
tekinti a cég a gyártási és mi-
nőségi paraméterek precíz 
felügyeletét, digitalizálását.

Sempermed Kft.:  Komoly minőségügyi, higiéniai szabályozásnak kell megfelelniük

„Mindenre van megoldásunk”

– A gumikesztyűk csomagolása szinte teljesen automatikus, az egyedüli manuális folyamat a kesztyűszár visszafordítása – tudtuk meg Kiss Lajos ügyvezetőtől. 

Lezárják a Mártírok útját
A Soproni Szüreti Napok zavartalan megvalósítása érdekében 
szeptember 8. (péntek) reggel 8 óra és szeptember 11. (hétfő) 
reggel 8 óra között a Mártírok útját mindkét irányból lezárják. 
Szeptember 7-től (csütörtök) a GYIK Rendezvényház mögötti 
parkoló sem vehető igénybe. A szervezők kérik a közlekedők 
türelmét és megértését.

RÖVIDEN
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TRADÍCIÓK NAPJA SOPRONBÁNFALVÁN
EGYÜTT ÜNNEPELT BÁN-
FALVA – idén is megtartotta 
hagyományos búcsúi rendez-
vényét a településrész. Fel-
vonulás, táncház, koszorú-
zás, bütykölde is szerepelt a 
programban, amelyet a Bán-
falváért Baráti Kör szervezett. 
– A tradíciók napja meg-
mutathatja, hogy ma is élő 
és erős közösség a bánfal-
vi – hangsúlyozta a rendez-
vényen Barcza Attila, Sop-
ron és térsége országgyűlési 
képviselője.

A jelenlévők – köztük 
Barcza Attila, dr. Farkas Cip-
rián polgármester és Mágel 
Ágost önkormányzati kép-
viselő – megkoszorúzták az 
evangélikus emléktáblát. 
  FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Boldogságóra Sopronban 
Soproni iskolákban is lesz Boldogságóra – a Jobb Veled a Világ 
Alapítvány kezdeményezése érzelmi intelligenciát fejlesztő él-
ménypedagógiát foglal magában. Az idei tanévben eddig orszá-
gosan közel 1500, Győr–Moson–Sopron vármegyében 35 oktatási 
intézmény csatlakozott a programhoz, de szeptember 30-ig még 
várják a jelentkezéseket. Sopronból a Hunyadi János Evangélikus 
Óvoda, Általános Iskola és AMI-ban, a Hermann Alice Óvodában, 
a Tóth Antal EGYMI-ben, valamint a Soproni Petőfi Sándor Általá-
nos Iskola és AMI Balfi Tagiskolájában biztosan lesz Boldogságóra. 

• Általános segélyhívó  112
• Mentők      104
• Orvosi ügyelet 1830
• Soproni Gyógyközpont     

előjegyzés  514–205, 514–206
• Soproni Katasztrófavédelmi 

Kirendeltség (Tűzoltóság, 
Polgári Védelem) 
 105, 510–672,  510–617

• Rendőrség      107, 311–234
• Előfizetői tudakozó  11818
• Belföldi tudakozó  11800
• Polgármesteri hivatal      

 06–80/204–322, 515–100
• Soproni Polgárőr Egyesület     

 06–30/385–5732
• Sopron Holding    514–600 
• Közútkezelés  515–123
• Gyermekjóléti szolgálat      

 524–361
• SOSZI  506–400

• Támogató szolgálat     
 06–20/395–9040

• Családsegítő szolgálat 
   524–361

• Családok Átmeneti Otthona     
 524–362

• Pártfogó felügyelet      
 508–126, 508–395, 508–392

• Telefonos lelki  
első  segély-szolgálat     
 116–123

• Drog stop      06–80/505–678
• Magyar Autóklub      188
• Áramszolgáltató      

 06–80/533–533
• Vízszolgáltató       519–100
• Gázszolgáltató      

 06–80/440–141
• MÁV      06–1/3 49 49 49
• GYSEV      577–212
• Kisalföld Volán      313–130

KÖZÉRDEKŰ SZÁMOK

SOPRONITEMA
HIVATALOS

Keressen minket az interneten is!
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SZILÁGYI ANDREA

Számos újdonsággal bővült az on-
line árfigyelő – már összeállíthatjuk 
a saját bevásárlólistánkat, és térké-
pen kereshetjük az akciós árukat. 

A mobilapplikáció fejlesztésén továbbra is dol-
goznak a szakemberek.
Július 1-je óta elérhető az on-
line árfigyelő rendszer, amely-
ben 62 élelmiszer-termékcso-
port ára hasonlítható össze 
átlátható módon. A rendszer 
segíti a vásárlókat, növeli a 
piaci versenyt, amely hozzá-
járul az infláció mérséklésé-
hez. A platform népszerűsé-
gét mutatja, hogy az indulás 
óta közel 1,2 millió volt a rend-
szert látogatók száma, és 595 
ezer konkrét termékkeresést 
regisztráltak. A legtöbben a 
csirkemell, tej, olaj, tojás és 
cukor árára voltak kíváncsiak.

OKOS ONLINE MEGOLDÁS

Olvasóinkat kérdeztük, hogy 
hallottak-e már az online ár-
figyelő rendszerről.

– Online keresem az akci-
ókat, és magam hasonlítom 
össze őket – válaszolta érdek-
lődésünkre Steiner Katalin. 
– Okos megoldásnak tartom 
az árfigyelő rendszert. Az új 
funkciók nagyon hasznosnak 
tűnnek, főleg ha már telefo-
non is lehet majd használni. 

Érdemes követni az akciókat, 
nagy árkülönbségeket lehet 
felfedezni.

– A hallottak alapján hasz-
nosnak tartom – mondta Né-
met Eszter. – Hamarosan ki-
próbálom. Ahogy mindenki, 
én is az akciókat keresem, 
és ha még időt is lehet ve-
le spórolni, akkor duplán jól 
járhatok. 

CSÖKKENŐ 
ÉLELMISZERÁRAK

– Az élelmiszerárak csök-
kenése elkezdődött – jelen-
tette be az augusztusi kor-
m á ny i n fón Sz ent k i r á ly i 
Alexandra kormányszóvivő. 
A hatvankét termékkategó-
riából ötvennégyben 6,7 szá-
zalékkal lettek olcsóbbak a 
termékek, ezért az élelmi-
szerinf láció is 1,8 százalék-
kal mérséklődött. Az elmúlt 
két hónapban a tojás ára több 
mint huszonkilenc százalék-
kal csökkent, a zöldpaprika 
és a fokhagyma huszonöt–
harminc százalékkal, míg a 

paradicsom több mint negy-
ven százalékkal lett olcsóbb.

KÉSZÜL 
A MOBILAPPLIKÁCIÓ

Az online árfigyelő fejleszté-
se folyamatos, a visszajelzé-
sek figyelembevételével újabb 
funkciókkal bővítik. Már elér-
hető a szabadon összeállítha-
tó, variálható és megosztható 

bevásárlólista, amely segít-
heti a vásárlókat döntéseik 
meghozatalában. Az árfigye-
lő arra is lehetőséget ad, hogy 
a látogatók saját bevásárlólis-
tát állítsanak össze, amely-
nek a kosárértékét napon-
ta figyelhetik – nyilatkozta 
 Rigó Csaba Balázs, a Nemze-
ti Versenyhatóság elnöke. El-
készült a rendszer térképes 
funkciója is, mellyel könnyen 

kereshetőek a boltok, és a kör-
nyékbeli üzletek kínálatának 
szűrésére is van lehetőség. 
Jelenleg is tart az árfigyelő 

hivatalos mobilapplikációjá-
nak fejlesztése, és tovább bő-
vülhet a rendszerben szereplő 
termékek köre is.

Az elmúlt hónapban is  csökkentek az élelmiszerárak, valamint az infláció

A vásárlók az akciókat keresik

A HATÓSÁGOK FOLYAMATOSAN ELLENŐRZIK,  hogy az üz-
letek betartsák a kötelező akciókra vonatkozó szabályokat. 10 hét 
alatt 722 vizsgált üzletből 70-nél találtak valamilyen szabályta-
lanságot. A leggyakoribb probléma, hogy a kereskedők nem tün-
tették fel az árcsökkenést. A figyelmeztetéseken túl több esetben 
bírságoltak is, melyek átlagosan 5–6 millió forint közöttiek voltak. 

Steiner Katalin online keresi az akciókat, összehasonlítja az árakat. Német Eszter hasznosnak tartja az árfigyelőt. FOTÓK: FILEP ISTVÁN

Papné Horváth Barbara és Pintér Csaba kiállításán különleges tükröket, festményeket, ékszereket is láthatnak az érdeklődők.

ZSÚFOLÁSIG MEGTELT SZIGETHI SÁNDOR GÖRBE-
HALMI BÁNYÁSZMÚZEUMA, ahol 14. alkalommal tartot-
tak vasárnap bányásznapot. – A kultúránk nem marad fenn 
önmagától, azt nekünk kell megőrizni azzal, hogy megéljük a 
hagyományainkat – emelte ki ünnepi beszédében dr. Farkas 
Ciprián.

Az ünnepség végén a polgármester, dr. Szemán Attila, a sop-
roni Központi Bányászati Múzeum főmuzeológusa és Stöckert 
Tamás önkormányzati képviselő, a településrészi önkormány-
zat elnöke megkoszorúzta a Szent Borbála-szobrot.

A 73. bányásznap alkalmából a Brennbergbányai Önsegé-
lyező Egyesület tartott vasárnap szentmisét a Szent Borbála-
templomban, majd koszorúzást a Szent Borbála-temetőben. 
 FOTÓ: FILEP ISTVÁN

SZERENCSE FEL!

HUSZÁR JUDIT

Follow the flow, a megtalált ikigai címmel nyílt 
meg a papréti ortodox zsinagógában Papné Hor-
váth Barbara és Pintér Csaba közös kiállítása.

A tárlaton különleges tükrö-
ket, festményeket, ékszereket 
is láthatnak az érdeklődők. 

– Az alkotás európai kultú-
ránk lényege – mondta a ki-
állítás megnyitóján dr. Simon 

István, Sopron alpolgármes-
tere. – Az alkotók gondola-
tokat ébresztenek, ajándé-
kot adnak a közösségnek: 
élményt, derűt, reményt a 
mindennapokban. 

A rendezvényen közremű-
ködött Dárdai Árpád karnagy, 
valamint saját költeményét el-
szavalta Both Balázs. 

A tárlat szeptember 17-
ig megtekinthető, minden 
nap 10-től 16 óráig. Szeptem-
ber 7-én 14-től 16 óráig sze-
mélyes tárlatvezetést tarta-
nak a művészek, szeptember 
9-én 15 órakor pedig Orbán 
Júlia Örökkék ég a felhők mö-
gött című versmondó műsorát 
láthatják.

A tárlat szeptember 17-ig  megtekinthető a papréti zsinagógában

A remény ezerféle színe

Terjesztési reklamáció: 
0699/517–501
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1941 karácsonyán tartották az első szentmisét a Szent István-templomban, ünnepélyesen 1943. szeptember 8-án szentelte fel Apor 
Vilmos püspök. Bajkai Csaba a hetedik plébános, négy éve került a templomba.  FOTÓK: FILEP ISTVÁN

BERTHA ÁGNES

1943. vérzivataros évében új temp-
lomot szenteltek Sopronban, a Ku-
rucdombon. A 80 éves Szent István-
templom kezdeteiről és jelenéről 

mesélt Bajkai Csaba plébános.

– 80 év lehet egy teljes ember-
öltő, így a jubileumi szent-
misén egy egész élet mun-
kájáért adunk most hálát 
– hangsúlyozta Bajkai Csaba 
plébános. – Vannak köztünk 
olyanok, akik emlékezeté-
ben kisgyermekként él az új 
templom felszentelése, vagy 
szüleik elbeszéléséből hallot-
tak az áldozatos munkáról, 
amivel a Szent István-temp-
lom felépült. Bár több mint 80 
éve áll az épület, de a jubile-
umot az ünnepélyes felszen-
teléshez, 1943. szeptember 
8-hoz kötjük.

Négy éve, a teljes felújítást 
követően került Bajkai Csa-
ba a Szent István-templomba 

Böcskei Győző plébános utód-
jaként. Akkor a hétvégi négy 
misén mintegy 800–1000-en 
vettek részt. A Covid a kuruc-
dombi közösséget is megzi-
lálta, sokan meghaltak, az 
idősebbek egy része inkább 
tévén–rádión követi a szent-
misét, a fiatalabbakban gyen-
gült az egyházi közösség-
hez tartozás érzése. Talán a 

2019-es létszám 75 százaléka 
tért vissza a templomba.

– A legnehezebb a fiatalo-
kat bevonzani – szögezte le 
Bajkai Csaba. – Az ajtónk nyit-
va áll, szeretnénk megszólíta-
ni minden Istent kereső em-
bert, de sokakban nincs meg 
a nyitás vágya. Az egyház fel-
adata így kettős: ki kell lépni 
a templom falain kívül – ezt 
szolgálja szeptember 16-i csa-
ládi napunk is –, és a velünk 
egy úton lévőket hétről hétre 
megszólítani, lélekben meg-
erősítést adni. Látni kell, 
hogy a pap is megszólítható, 
nem bújik a reverendája mö-
gé, mint ember találkozik az 
emberekkel, és kell, hogy az 

„emberségünk” is megérint-
se az embereket, segítsen át-
lépni a templom küszöbét. 
Mindemellett nagyon nehéz 
a 6–7 évesektől a 90 esztendő-
sig egyformán közel kerülni a 
szentmisén, mindenki lelké-
hez eljutni. De törekedni kell 
erre, és ha muszáj, elengedni 
azt, aki nem igazán az Isten 
felé vezető utat keresi.

Szeptember 8-án, pénte-
ken, Kisboldogasszony nap-
ján emlékeznek a Szent Ist-
ván-templom nyolcvanéves 
felszentelésére. Az ünnepi 
szentmise 18 órakor kezdő-
dik, melyet a tervek szerint 
dr. Veres András győri me-
gyéspüspök mutat be.

TEMPLOMTÖRTÉNET:  1932-ben határozott a Soproni Katolikus Konvent új templom építéséről, 
amelynek 1938-ban jelölték ki a helyét az egykori vásártér itt-ott vizenyős területén. A templom ha-
rangja már 1939-ben elkészült, de az építkezés csak 1940-ben indult Körmendy Nándor tervei alapján, 
azonban szeptemberre már felkerült a harang a toronyba. 1941 szentestéjén tartották az első szentmi-
sét a Szent István-templomban, ünnepélyesen 1943. szeptember 8-án szentelte fel Apor Vilmos püs-
pök. A 80 év alatt 8 újmise hangzott el falai között – többek között dr. Várszegi Asztrik pannonhalmi 
főapáté, Radó Tamásé vagy dr. Reisner Ferencé –, Bajkai Csaba a templom 7. plébánosa.

Csille Brennbergbányán
A Brennbergbányára érkezőt a templommal szemközti kis té-
ren egy csille (is) fogadja, rajta két dátummal: 1759–1953. A két dá-
tum között két évszázad telt el, valamint egy település dicsőséges 
és szomorú története, mely elsősorban a szénhez, a bányászat-
hoz köthető. A szájhagyomány szerint egy Rinbacher nevű pásztor 
1753-ban tüzet rakott az erdőben, majd amikor néhány nap múl-
va visszatért, azt látta, hogy a föld kiterjedtebb területen füstö-
lög, és parazsat is talált. Ez volt a kezdet, és hat évvel később már 
824 bécsi mázsa szenet termeltek ki a szakszerűen működő bá-
nyából. Az évek során egyre nagyobb lett a híre a brennbergi szén-
nek, a 18. század utolsó éveiben még olyan ötlet is fölmerült, hogy 
Brennbergből Sopronon keresztül egy csatornát építenek, így te-
remtve olcsó szállítási lehetőséget az osztrák fővárosba. Az ötle-
tet I. Ferenc császár is támogatta, aki 1797. augusztus 18-án sze-
mélyesen is járt Brennbergben, sőt bányászruhába öltözve saját 
kezűleg szenet is fejtett. 

Történetek, örömök és bánatok sokasága köthető a közel két 
évszázadhoz. 1945 márciusában az amerikaiak tudomására jutott, 
hogy Szálasi Ferenc Brennbergbányán tartózkodik, ezért bombatá-
madást terveztek a település ellen. Egy amerikai felderítő repülő 
már füstkört is rajzolt Brennbergbánya fölé, de a nehézbombázók 
késéssel érkeztek, a füstkör pedig idő közben elsodródott, talán 
ez volt az utolsó „Jó szerencse” a település életében. Ezután egy-
re nehezebb időszak következett. 

A kommunista párt helyi vezetése a köztiszteletnek örvendő 
Vajk Artúr bányaigazgatót 1947-ben jogtalanul leváltotta és elküld-

te, aki amikor elhagyta Brennberget, a következő szavakat intéz-
te a bányászokhoz: „Fájó szívvel megyek el Brennbergbányáról, de 
majd ha ti mentek el, sírni is fogtok.”. 1952. szeptember 24-én este 
fejeződtek be a bánya lezárásának munkálatai, az utolsó harminc 
bányász pedig 1953. január 17-én hagyta el Brennbergbányát, még 
pedig pontosan úgy, ahogy Vajk Artúr megjövendölte: sírva. „Ez-
után nem maradt más hátra, mint némaság és szomorúság, mint-
ha az élet érverése megállt volna” – írja szülőfalujának króniká-
sa és szerelmese, Becher Nándor helytörténész.
Fotó és szöveg: Pluzsik Tamás

LÁTTA MÁR?  – soproni épületek, szobrok, műemlékek

EZ LESZ…  – programajánló

A városi programokról további információk: 

soproniprogramok.hu

Bajkai Csaba:  A legnehezebb a fiatalokat bevonzani

80 éves a templom Könyvbemutató – Határeset 
Szeptember 6., szerda 15 óra, Pedagógusok Soproni 
Művelődési Háza 
Bella Árpád a páneurópai piknik határőrtörténetét feldolgozó 
könyvének bemutatója.

ÜNNEPSÉGEK AZ ÁGFALVI CSATÁK  
102. ÉVFORDULÓJÁN

Sétával emlékeznek
Szeptember 8., péntek 9 óra
A résztvevők megkoszorúzzák Baracsi László emlékmű-
vét, majd síremlékét a temetőben. Az ágfalvi csata tema-
tikus sétaútvonalán haladva körülbelül 11 órakor érnek fel 
a Ház-hegyen felállított emlékkőhöz, ahol megemlékez-
nek a második ágfalvi csata hőseiről. 

Koszorúzás
Szeptember 8. 10 óra, Szent Mihály-temető 
Machatsek Gyula és Szechányi Elemér sírjának megko-
szorúzása.

Megemlékezés
Szeptember 8. 16 óra
Koszorúzási ünnepség a Ház-hegyen, a második ágfalvi 
csata emléksziklájánál.

Emlékséta
Szeptember 8. 20 óra 
Ágfalvi csata emlékséta indul a Luther Márton térről. 

Készíts saját könyvjelzőt!
Szeptember 8. 15 óra, Cédrus könyvkereskedés
Ezúttal hangulatos erdei manós könyvjelzőket készítenek, 
már az ősz jegyében, újrahasznosított alapanyagokból. Sze-
retettel várnak minden alkotni vágyó kisiskolást, akik már 
magabiztosan bánnak az ollóval.

Zenés udvar
Szeptember 8. 17 óra, városi könyvtár
Amatőr zenészek bemutatkozása, fellép a Semmi alternatív-
rock-zenekar.

EGO ECHO
Szeptember 8. 18 óra, Torony Galéria 
A Coeur Művészkör kiállításának megnyitója. Látogatható 
szeptember 21-ig, hétfőtől csütörtökig 15 és 18 óra között.

Soproni Szüreti Napok 2023.
Szeptember 8–10., Erzsébet-kert
Ismét középpontban a bor!

Kerti cserebere 
Szeptember 9., szombat 10 óra, városi könyvtár 

Misztikus Sopron – ingyenes séta
Szeptember 9. 11 óra, Tourinform-iroda

In Flore koncert
Szeptember 9. 11 óra, Cédrus könyvkereskedés

Mensa IQ-NAP
Szeptember 9. 14 óra, Berzsenyi-gimnázium
Logikai játékok, fejtörők, ördöglakatok és társasjátékok fel-
nőtteknek és gyerekeknek, sétakvíz a belvároson át, tudomá-
nyos és kulturális előadások, IQ-tesztírás. 

Ahol Irsai Olivér és Napóleon randevú-
zik – tematikus séta
Szeptember 9. 15 óra, Tourinform-iroda
Mesék, sztorik és igaz történetek 2000 év bortörténetéből

Harminc
A hetvennyolcas galéria tárlata megtekinthető szep-
tember 8-ig, keddtől péntekig 10 és 16 óra között a 
Jégverem utca 2-ben. 

X. Múlt és jelen fotópályázat
A tárlat megtekinthető szeptember 13-ig a Liszt-
központban.

Föld és ég között
Németh Ottó festőművész kiállítása szeptember 15-
ig, 15-től 17 óráig látható a Várkerület Galériában.

Follow the flow, a megtalált ikigai
A tárlat megtekinthető szeptember 17-ig, minden 
nap 10-től 16 óráig a papréti ortodox zsinagógában. 

Káosz – 17. Augusztusi Rondella Tárlat
A Soproni Fotóművészeti Kör kiállítása szeptember 
25-ig megtekinthető a Rondellánál. 
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„A szakemberek vizsgál-
ják, hogy a magyarországi 
inflációt milyen mérték-
ben generálták az objektív 
gazdasági körülmények, 
illetve hogy milyen szere-
pet játszott ebben a folya-
matban a mértéktelen ha-
szonszerzés, a spekuláció.”

JEGYZET

Fordulat?!
HORVÁTH FERENC   
főszerkesztő

Tagadhatatlanul nehéz hónapokat hagytunk 
magunk mögött. A magas infláció – amely-
nek ismerjük az okait – egyik következménye 
volt a reálbérek csökkenése, ugyanis az árak 
gyorsabban növekedtek, mint a bérek. Kegyet-
len versenyfutás volt ez. Az év első felében az 

infláció győzött, az-
tán júliusban a kor-
mányzati intézkedé-
sek hatására vesztett 
lendületéből, hogy 
aztán augusztus-
ban megroppanjon. 
Amennyiben ez a ten-
dencia folytatódik, 
akkor a következő 
hónapokban a pénz-
romlás üteme tovább 

lassul, 10 százalék alá csökkenhet, jövőre pe-
dig 5–6 százalékos lehet. Ezzel immár ellenté-
tes pályát ír le a reálbérek görbéje, vagyis már 
érzékelhető a bérek inflációnál magasabb nö-
vekedése, ami várhatóan folytatódik a követ-
kező hónapokban is. Orbán Viktor miniszterel-
nök egy nyilatkozatában úgy fogalmazott, hogy 
„kemény őszünk lesz… Azért dolgozunk, hogy 
augusztus után a bérek utolérjék az áremelke-
dés mértékét.”. 2023 az infláció letörésének éve, 
2024 pedig a gazdasági növekedésé, ami maga 
után vonja a reálbérek emelkedését, amelyről 
a munkavállalók és a munkáltatók egyezked-
nek majd.

A szakemberek vizsgálják, hogy a magyaror-
szági inflációt milyen mértékben generálták az 
objektív gazdasági körülmények, illetve hogy 
milyen szerepet játszott ebben a folyamatban a 
mértéktelen haszonszerzés, a spekuláció. Min-
denesetre kíváncsian várom, hogy mire jutnak, 
mert talán joggal hihetem, hogy nem én vagyok 
az egyedüli, akit felháborított egy-egy termék 
semmivel sem indokolható magas ára.

Az már a következő évi költségvetésből ki-
derült, hogy a kormány továbbra is a munka-
helyek védelmét, a családok támogatását és a 
nyugdíjak vásárlóértékének megőrzését helye-
zi a középpontba. Ennek megfelelően részben 
fenntartja az eddigi intézkedéseket, például a 
rezsicsökkentést, vagy az élethez igazítja a kü-
lönböző (család-) támogatási formákat, de a lé-
nyeg nem változik.

A következő év mindannyiunk számára iz-
galmas lesz, mert nem mindegy, hogy tovább 
csökken a gazdaság teljesítménye, vagy ismét 
növekedési pályára áll. A kormány nem először 
néz szembe ilyen feladattal. 2010-et követően is 
sikerült az öröklött mély gödörből kirángatni 
az országot, hogy aztán a modernizáció útjá-
ra tegye Magyarországot. Nekem nincsenek 
kétségeim – éppen az elmúlt tíz év tapasztala-
ta alapján –, hogy ezúttal is sikerül majd, össze-
fogással, milliók támogatásával.

SZILÁGYI ANDREA

Évek óta Sopron környéke büszkélkedhet a leg-
több véradóval a lakosság számát tekintve 
– azonban nagyon nehéz új önkénteseket talál-
ni és megtartani őket. Éppen ezért folyamatosan 
szerveznek kitelepüléseket a szakemberek.

A nyári időszakban keveseb-
ben adnak vért, ez a szabad-
ságolásokkal és a nyaralások-
kal magyarázható. Most, hogy 
beköszönt az ősz, a szakembe-
rek igyekeznek intenzívebben 
felhívni a figyelmet a véradás 
fontosságára. Ráadásul a vér-
adással nemcsak másokon se-
gítünk: a rendszeres véradók 
vére gyorsabban regeneráló-
dik, és a véráramlásra is jóté-
kony hatással van.

A MAGAS VÉRNYOMÁS  
NEM AKADÁLY

– A megfelelően kezelt ma-
gas vérnyomás nem akadály 
a vérlevétel során – tájékoz-
tatta lapunkat dr. Őrs Judit, a 
Soproni Területi Vérellátó ve-
zetője. – A tablettával kezelt, 
2-es típusú cukorbetegségben 
szenvedők is lehetnek önkén-
tesek, az inzulinnal kezelt be-
tegek azonban nem. A két leg-
fontosabb szempont, hogy ne 
ártsunk se a véradónak, se a 
betegnek.

Egy véradás alkalmával a 
szakemberek 450 milliliter 
vért vesznek le a felajánlóktól, 

amelyet három alkotórész-
re bontanak: vörösvértest-, 
trombocita- és plazmaké-
szítményekre. – A vörösvér-
testeket főként műtétek so-
rán használják, a plazmából 
a vérző beteg ellátása mellett 
életmentő, alvadási zavaro-
kat megelőző gyógyszereket 
gyártanak, a trombocitát pe-
dig a kevés vérlemezzel ren-
delkező betegek kapják meg, 
így menthetünk meg egy vér-
adással három életet – mond-
ta dr. Őrs Judit.

„SOSEM TUDHATOM, 
HOGY NEKEM MIKOR LESZ 
SZÜKSÉGEM VÉRRE”

A szakemberek kitelepült vér-
adásokkal is igyekeznek fel-
hívni a figyelmet az ügy fon-
tosságára. A legutóbbi ilyen 
esemény a balfi József Atti-
la Művelődési Házban volt. 
– Fontos a közösségi felelős-
ségvállalás. Az egész nem tart 
tovább negyed óránál, és tu-
dom, hogy ezzel jót cselek-
szem – mondta Bognár Mihály 
(felvételünkön), aki már leg-
alább tucatnyiszor adott vért.

– Ha tudunk segíteni má-
sokon, akkor tegyük meg! 
– folytatta egy másik véradó, 
Kovács Tibor. – Sosem tud-
hatom, hogy nekem mikor 
lesz szükségem vérre. Irányí-
tott véradáson is részt vettem 
már. Mindig segítek, ha van rá 
lehetőségem.

A „KIMARADÓKAT” IS 
MEGSZÓLÍTJÁK

– Az éves véradási adatok sze-
rint az ország lakosságának 
körülbelül 4–5 százaléka vesz 
részt az önkéntes eseménye-
ken, Sopron környékén ennél 
sokkal magasabb, 7 százalék 

közeli az arány, így ez a terü-
let büszkélkedhet a legtöbb 
véradóval a lakosság számát 
tekintve. A „kimaradókat” 
is igyekszünk megszólítani 
– zárta dr. Őrs Judit.

Az OVSZ Soproni Területi 
Vérellátója minden hétfőn dél-
előtt várja a felajánlókat. Bő-
vebb és naprakész infor-
máció: www.ovsz.hu

Véradásra az mehet, aki be-
töltötte 18. életévét, az első vér-
adáskor viszont még nincs 60. 
Szükséges a minimum 50 kilo-
grammos testsúly. Ha fertőző 
betegségben szenvedünk, ha-
lasszuk egy másik időpontra a 
véradást! 

Egy véradás alkalmával a szakemberek 450 milliliter vért vesz-
nek le a felajánlóktól. FOTÓ: FILEP ISTVÁN

Rendkívüli közgyűlés: olcsóbb lett a parkolás
Fontos változás a parkolóbérletek árával 
kapcsolatban – a soproni lakcímmel ren-
delkezők 50 százalékos kedvezményét ki-
terjesztik a nem soproni magánszemélyek-
re, egyéni vállalkozóra és a cégekre – erről 
is döntöttek a képviselők a múlt csütörtöki, 
rendkívüli közgyűlésen. Azok a védett öve-
zetben lakók, akiknek nincs saját parkoló-
juk, 20 százalék kedvezménnyel vehetnek 
kombinált, az első zónára, valamint a mély-
garázsba szóló bérletet.

A Sopron Card városkártyával rendelke-
zők továbbra is 10 százalékos kedvezményt 
kapnak az éves és havi lakossági, zóna- és 
kombinált bérletek árából.

A képviselők megvitatták a megállapo-
dást, amely a víziközmű-szolgáltatás állami 
átvételéhez szükséges. Elfogadták a Sopron  
északnyugati városrész, a Sopronbánfalva–
Kutyahegy, a Lövérek és a délkeleti gazdasá-
gi területre vonatkozó szabályozási tervek és 
építési szabályozások módosítását. 

Közbenső eljárásként tárgyalta a köz-
gyűlés a belváros, a Szent Mihály-domb, 
a  Deák tér és környezete szabályozási ter-
vének és építési szabályzatának módosítá-
sát. Erre azért volt szükség, mert a GYSEV 
Zrt. – mint állami cég – saját forrásból száz-
harminc P+R parkolót létesít az Arany Já-
nos utcában. Ebből száz fedett lesz, a te-
tőre pedig napelemek kerülnek. Ezen felül 
saját dolgozóiknak is kialakítanak nyolcvan 
parkolóhelyet. 
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Szerkesztőségünk fennállása óta elkötelezett a soproni embe-
rek bemutatása mellett. Ezt a vállalásunkat a jövőben is tartjuk, 
sőt szélesíteni kívánjuk újabb és újabb olvasóink megismer-
tetésével. Ezért olyan embereket keresünk, akik szűkebb–tá-
gabb környezetükben valamiért kiérdemelték a körülöttük élők 
szeretetét, tiszteletét. Lehet ő egy nagymama, másokon segí-
tő ezermester vagy tanácsadó, egy közösség szervezője vagy 
aktív tagja. Szóval bárki, akire felnéznek olvasóink! Ha ismer-
nek ilyen embert a környezetükben, írják meg nekünk, hogy ki 
ő, hogy érhetjük el, és hogy miért olvasnának róla örömmel a 
 Soproni Témában! Leveleiket a  szerkesztoseg@sopronite-
ma.hu e-mail-címre várjuk!

HÉTKÖZNAPI HŐSÖK

SOPRONITEMA
HIVATALOS

Keressen minket az interneten is!

„A két legfontosabb:  ne ártsunk se a véradónak, se a betegnek”

Ments meg 3 életet!
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MADARÁSZ RÉKA

Szeptemberben kezdődik a zöldhulladék gyűj-
tésének főszezonja, hiszen a fák levetik a lomb-
koronájukat. Már azzal rengeteget tehetünk a 
környezetünkért, ha ezt a fajta nem kommunális 
hulladékot az arra kijelölt zsákokban, szelektí-
ven gyűjtjük.
A már említett lombleveleken 
kívül a fák, bokrok nyesedé-
keit és a lenyírt füvet zöldhul-
ladékgyűjtő zsákokba érde-
mes beletenni. Nem kerülhet 
a zöldhulladék közé földmara-
dék, állati melléktermék, nád, 
tuskó, forgács, fűrészpor, to-
vábbá egyéb szelektív és kom-
munális hulladék sem.

Az elszállítást Sopron te-
rületén havi rendszerességgel 
biztosítja áprilistól novembe-
rig az STKH Sopron és Térsé-
ge Környezetvédelmi és Hul-
ladékgazdálkodási Nonprofit 
Kft. Januárban és februárban 
pedig karácsonyfagyűjtést 
tartanak. A zsákok besze-
rezhetőek a cég raktárából, 

a zöldudvarokban, illetve a 
honlapjukon (www.stkh.hu) 
megtalálható értékesítési 
pontokon. A zsákok mellett a 
hulladékudvarokban igényel-
hető 60 literes, barna edény 
is, amelyből szintén elszállít-
ják a zöldhulladékot.

A zöldhulladék elkülönített 
gyűjtése rendkívül fontos, hi-
szen azt később komposztál-
ják, vagyis újrahasznosítják. 
Tévhit, hogy jót teszünk azzal 
a környezetünknek, ha a fe-
lesleges természetes hulladé-
kot az erdőbe visszük ki. Min-
den ökoszisztémának megvan 
ugyanis a saját tápanyagkör-
forgása, és nem ajánlott ebbe 
beleavatkozni.

Itt a zöldhulladék-
gyűjtés főszezonja

MADARÁSZ RÉKA

Mivel az az alapsza-
bály, hogy ősszel kell 
elültetni azokat a hagy-
más növényeket, ame-
lyek tavasszal virá-
goznak, elérkezett az 
ideje, hogy a hagymák 
a földbe kerüljenek. 
A legpraktikusabb, ha 
ehhez ültetőkosarat 
használunk.

A leggyakoribb hagymások – a 
tulipánok, a jácintok, a króku-
szok, a díszhagymák és a lilio-
mok – optimális ültetési ideje 
szeptembertől október végé-
ig tart. A növények élettani fo-
lyamatai 9 fok alatt ugyanis le-
állnak, és a hideg beköszönte 
előtt a hagymásoknak még be 
is kell gyökeresedniük.

– A hagymákat három–
négyszer olyan mélyre ültes-
sük, mint amekkora maga a 
hagyma – kezdte dr. Tuba Ka-
talin, a Soproni Egyetem Er-
dő- és Természeti Erőforr-
ás-gazdálkodási Intézetének 
egyetemi docense. – A sűrű-
ség szintén a hagyma méreté-
től függ: a kicsiket sűrűbben, 
a nagyokat ritkábban tegyük 
a földbe! Ha méretes virágo-
kat szeretnénk, akkor a hagy-
mákat legfeljebb három évig 
hagyjuk a talajban, de akár 
évente is felszedhetjük azo-
kat. Ennek az ideje akkor jön 
el, ha lehullik a növények 

lepellevele, de még jobb, ha 
vissza is szárad.

Az ültetést és a felszedést 
is megkönnyíti, ha ültető-
kosarat szerzünk be, amibe 
6–10 hagyma fér bele. A ko-
sár másik előnye, hogy elke-
rüli a hagymákat előszeretet-
tel megrágcsáló pocok és az 
ágyásokat szívesen átrendező 
vakond is. 

– Amikor hagymákat vásá-
rolunk, mindenképp nézzük 
meg, hogy csávázták-e (nö-
vényvédőszerrel kezelés – a 
szerk.) azokat – folytatta a ker-
tészmérnök. – Ha igen, az ül-
tetés után mossunk kezet, de 
még jobb, ha a tevékenységet 
gumikesztyűben végezzük. 
Ha nincsenek becsávázva, 

ellenőrizzük, hogy a hagy-
mákon nincsenek-e besüp-
pedő foltok, esetleg penész-
gyep! Ha nincs megpuhulva 
az egész hagyma, akkor még 
nincs veszve minden. Keze-
letlen hagymák esetében ér-
demes otthon porcsávázást 
végeznünk, amit meghálál-
nak növényeink: vegyünk III. 
forgalmi kategóriájú, por ala-
pú gombaölő szert, tegyük egy 
dobozba a hagymákkal együtt, 
majd rázzuk össze őket!

A hagymásoknál a legfon-
tosabb a türelem, ugyanis 
– különösen a kisvirágúak-
nál, a krókusznál, a tőzikénél 
és a hóvirágnál – legalább 5–6 
év kell ahhoz, hogy a gyepben 
elterjedjenek.

Ültessük el a hagymákat!

A tulipánok és jácintok optimális ültetési ideje is szeptember-
től október végéig tart.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN
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AZ ERZSÉBET-KERTBEN

A RENDEZVÉNY
INGYENES!

MUNKATÁRSUNKTÓL

Szeptember elsejétől 
már az új helyen műkö-
dik a soproni piac. 

Mint arról lapunkban is be-
számoltunk (Költözik a pi-
ac, Soproni Téma, 2023. au-
gusztus 30.), kialakították az 

Újteleki utcából a piac irányá-
ba nyíló ideiglenes piacteret.

A jelenlegi árusítók, üz-
lettulajdonosok és bérlők itt 
konténerekben és szabad-
téri elárusítóhelyeken 
tudják kiszolgálni a vásár-
lókat. A vásárcsarnok építési 
munkái ősszel kezdődnek. 

A beruházás során a Lack-
ner Kristóf utca felé néző 

északi épülettömb helyén, a 
mellette lévő nyugati tömb-
höz csatlakoztatva új épület-
rész készül. A jelenlegi piac-
teret vasbeton oszlopokon 
álló ragasztott fa tartószerke-
zettel, két oldalt üvegfallal fe-
dik le, valamint új burkolatot 
és elárusítópultokat alakíta-
nak ki. Felújítják a meglé-
vő épületek homlokzatát, 

tetőszigetelését, lefedését és 
a vizesblokkokat is, valamint 
a piacot övező utak is új térkő-
burkolatot kapnak. 

A fejlesztések kormány-
zati támogatásból, a Modern 
Városok Programban, mint-
egy 1,4 milliárd forintból való-
sulnak meg. A tervek szerint a 
munkákkal 2024 tavaszán 
végeznek. 

Már az első napon sokan vásároltak az ideiglenesen kialakított soproni piactéren.  FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

Fókuszban a pezsgőtermelés
5 év alatt háromszorosára nőtt és tavaly már meghaladta a 120 
pincészetet a pezsgőt előállító magyar pincészetek száma. Egy-
re nagyobb az igény a minőségi pezsgőkre. – A kormány az el-
múlt egy évtizedben lebontotta a pezsgőkészítés bürokratikus 
gátjait – közölte Feldman Zsolt, az Agrárminisztérium mezőgaz-
daságért és vidékfejlesztésért felelős államtitkára. 

ZÖLD HÍREK

 Pénteken megnyitott 
az ideiglenes piac
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KÖVES ANDREA

Magas rangú állami kitüntetést ve-
hetett át az államalapítás és Szent 
István ünnepén Orbán Júlia soproni 
versmondó, a Pedagógusok Soproni 

Művelődési Háza igazgatója és dr. Varga László, a 
Soproni Egyetem Benedek Elek Pedagógiai Kará-
nak dékánja. 

HÁROM HIVATÁS ÉLTETI

A kultúra nagykövete – így 
lehetne röviden jellemezni a 
Magyar Ezüst Érdemkereszt 
kitüntetéssel elismert Orbán 
Júlia tevékenységét, ám ő en-
nél szerényebben fogalmaz: „a 
népművelés, a versmondás és 
a tanítás éltet”.

– Nagyon-nagyon várat-
lanul ért ez a díj, őszinte le-
szek, amikor megkaptam 
az értesítést, fél órán át 
potyogtak a könnyeim 
– idézte fel Orbán Júlia. – Kü-
lönösen szívmelengető, hogy 
olyan tevékenységekért tün-
tettek ki, amelyek folyamato-
san, napról napra örömet ad-
nak számomra, legyen szó a 
versmondásról, a pedagógusi 
tevékenységről vagy a népmű-
velésről. Az indoklásban két 
fontos területet emeltek ki: a 
Kárpát-medence szerte vég-
zett identitáserősítő munká-
mat, illetve Sopron kulturális 
életét meghatározó értékköz-
vetítő tevékenységemet.

A kitüntetett a határainkon 
túl, Kárpátalján, Erdélyben, a 
Felvidéken és a Délvidéken 

is rendszeresen fellép anya-
nyelvi műsorával. Ezek az al-
kalmak megerősítik abban, 
hogy milyen nagy kincsünk 
és egyben erőforrásunk az 
anyanyelvünk. Ugyanígy szív-
ügye szeretett városa, Sopron 
kulturális életének ápolása, 
gazdagítása. Ugyanolyan 
szívvel-lélekkel áll ki a ka-
tedrára a handleros diá-
kokat tanítani, mint ami-
lyen odaadással szervezi 
a Pedagógusok Művelődé-
si Házának értékterem-
tő programjait, aki pedig 
valaha is hallotta már Orbán 
Júliát verset mondani, az át-
élhette azt a csodát, amikor 
az előadóművész a választott 
versével eggyé válik. 

A díj megerősítette abban, 
hogy jó úton jár, amikor min-
den napot igyekszik minősé-
gi tartalommal megtölteni. 
Ennek a hitvallásának jegyé-
ben a közeljövőben is újabb 
és újabb színvonalas prog-
ram várja majd a művelődé-
si ház közönségét. A most 
készülő Hűség énekei című 
önálló műsorával pedig sze-
retné a soproni polgároknak 

megköszönni, hogy figyelnek 
rá, amelyet a több száz meleg-
szívű gratuláció is mutatott a 
díj átvétele után.

SZÁRNYAKAT AD 
KOLLÉGÁINAK ÉS 
A HALLGATÓKNAK

Magas színvonalú kutatói–
oktatói és vezetői munkájáért, 
valamint a soproni pedagó-
gusképzés színvonalának nö-
veléséért vehette át a Magyar 
Érdemrend Lovagkeresztje ki-
tüntetést dr. Varga László.

– Örömünnepként él-
tem meg a kitüntetés átvé-
tele előtti napokat, ám ekkor 
még csak a feleségemnek és a 

gyermekeimnek mondtam el, 
milyen óriási megtiszteltetés 
ért – mesélte lapunknak. – Ké-
sőbb talán még a díjnál is job-
ban melengette a szívemet az 
átvétele utáni sok-sok szemé-
lyes hangvételű gratuláció, el-
mondhatatlan érzés volt, 
amikor 10–15 éve végzett 
tanítványaim írtak meg-
ható üzeneteket. A díj kap-
csán felidéztem magamban 
nagyapám meghatározó alak-
ját. Egy kis szigetközi faluban, 
a mesék, a folklór világában 
nőttem fel, ahol nagyapám 
igazi közösségépítő ember-
ként élte életét. Azt szoktam 
mondani, ő volt életem első 
professzora, pedig csak hat 

elemivel rendelkezett, ám a 
bölcsességével, mai nyelven 
szólva „magas érzelmi intel-
ligenciájával” örök útrava-
lót kaptam tőle. Dékánként 
igyekszem figyelni kollé-
gáim minden rezdülésé-
re, a közösségépítő prog-
ramokra, bízom bennük, 
és biztatom őket. Küldeté-
sem, hogy örömmel jöjjenek 
be a Benedek-karra, az okta-
tók jó hangulata pedig a hall-
gatóinknak is igazi ajándék.

A kitüntetett jól ismert 
energikusságáról, végtelen 
munkabírásáról, illetve mély 
humánumáról. Mindezek-
nek köszönhető, hogy sike-
rült megteremtenie munkája 

során a kutatói, az oktatói 
és vezetői tevékenység össz-
hangját. Szakterülete a kis-
gyermekkori neuropeda-
gógia, kutatási eredményei 
kimagaslóak ezen a területen. 
A Benedek-kar dékáni irá-
nyítása alatt „szárnyal”: 
az idei tanévben rekord-
mennyiségű, összesen 692 
hallgató kezdi meg tanul-
mányait a karon.

Dr. Varga László idén jubi-
lál, húsz esztendeje dolgozik a 
Soproni Egyetemen, a kitün-
tetést munkája szép vissza-
igazolásának tartja, és egy-
ben születésnapi ajándéknak 
is, hiszen hamarosan betölti 
hatvanadik életévét. 

Orbán Júlia és dr. Varga László  is óriási megtiszteltetésnek tartja a kitüntetést

Hivatásuk az értékteremtés

Dr. Varga László pontosan húsz éve dolgozik a Soproni Egyete-
men, kitüntetését munkája szép visszaigazolásának tartja. 

Orbán Júliát a díj megerősítette abban, hogy jó úton jár, ami-
kor minden napot igyekszik minőségi tartalommal megtölteni.

1993
Brennbergbánya jubilál
A szénbányászat 240. évfor-
dulója, a település „Brenn-
berg” neve felvételének 200. 
évfordulója, valamint a bá-
nyák lezárásának 40. évfor-
dulója alkalmából pénteken 
délután fél 5 órakor a brenn-
bergbányai kultúrház előt-
ti téren ünnepséget rendez a 
Brennbergi Kulturális Egyesü-
let. A megemlékezést Modrián 
Lipót nyitja meg, majd beszé-
det mond dr. Kárpáti László és 
Borsos Árpád. Az évfordulók-
ra megjelent Becher Nándor: 
Brennbergbánya című kétnyel-
vű helytörténeti kötete a helyi 
kulturális egyesület gondozá-
sában. (Kisalföld)

Sopronban várják 
a Fradit
Sopronban már a századelőn is 
majdnem volt egy Sopron–FTC 
futballmérkőzés. Az FTC ugyan-
is kihívta egy márciusi meccs-
re a Soproni Football Clubot, 
méghozzá Sopronba. Az SFC 
vezetői 1901 februárjában az-
tán levelet írtak a fradisták-
nak, amelyben 1901. március 
25-re egy Sopron–FTC mérkő-
zés rendezését vállalták. Vál-
lalták azt is, hogy megküldik 11 
játékos harmadosztályú vasúti 

jegyének az árát is. Ez lett vol-
na az FTC első vidéki mérkő-
zése… Volna, mert az történt, 
hogy a soproniak a meccs el-
halasztását kérték június 2-ra. 
A fradistáknak ez az időpont 
nem felelt meg, így a Fradi el-
ső vidéki meccsét végül nem 
Sopronban, hanem Pozsony-
ban játszotta. Bő kilenc évti-
zed múltán egy „elsőt” napja-
ink Ferencvárosa is elérhet. Az 
FTC lehet az első NB I-es csa-
pat, amelyik Sopronból 2 baj-
noki ponttal távozik. Ehhez, 
ugye, gól, gólok kellenek. Va-
jon melyik ferencvárosi játé-
kosnak sikerül az első NB I-es 
vendéggólt a Tűztorony tövé-
ben elérni? (Nemzeti Sport)

1963
Kislányok varrótűvel
Úgy látszik, nem hiába épült 
Sopronban az ország egyet-
len tűgyára. Scarbantia kislá-
nyai kitűnően értenek a varrótű 
forgatásához. (…) Hogy milyen 
nagy varázslók, azt az egyszerű 
szürke számok is tanúsíthatják. 
A posztógyártól kapott 372 fo-
rint értékű hulladék anyagból 
több mint ezer forint értékű ru-
hát varrtak. Pék Évi és hét tár-
sa annyira megbarátkozott a tű-
vel, no meg a varrógéppel, hogy 
életpályájuknak választották a 
varrást. Amikor a kislányok év 

végén jelentkeztek a Ruhagyár-
ba, szó nélkül felvették mind-
annyiukat dolgozni. (Pajtás)

1933
Római színházromok
A városban római korból szár-
mazó amfiteátrum romjaira 
bukkantak. Az ásatások vára-
kozáson felüli sikerrel jártak. 
Nemcsak a napvilágra került 
leletek, hanem az építmény is 
felbecsülhetetlen históriai ér-
téket jelent, ezen kívül a szín-
kör és a többi épületek a teljes 
feltárás után Sopron egyik leg-
vonzóbb látványossága lesz-
nek. (Városok Lapja)

1903
Az angol király Bécsben
A régi császárváros már teljes 
díszbe öltöztetve várta VII. Ed-
várd angol királyt, aki Marien-
badból, ahol egészségének 
helyreállítása végett időzött, 
ma érkezett Bécsbe ő Felségé-
nek látogatására. (…) A külön-
vonat megérkezését ágyúlövé-
sek jelezték. (…) fogadására 
Bécsbe érkezett a Sopronban 
időző Habsburg-Lotaringiai 
Rainer Ferdinánd főherceg is. 
(Pécsi Közlöny)
Összeállította: 
Pluzsik Tamás

TALLÓZÓ  – válogatás a korabeli sajtóból

Chopin varázslatos világa Sopronban 
Szeptember 27-én kezdődik a Crescendo komolyzenei bérlet a Liszt-központban. A négy előadásból 
álló sorozat első darabja Hegedűs Endre Chopin világa című zongoraestje lesz. A Liszt- és Kossuth-
díjas zongoraművész ezúttal is nagy odafigyeléssel válogat a darabok közül, amelyeket a rá jellem-
ző lelkesedéssel-lángolással ad elő – a program így bizton megtalálja az utat a hallgatók szívéhez. 
A bérlet következő előadása a Fidelissima Vegyeskar és Kőszeg Város Fúvószenekarának koncertje no-
vember 29-én, de februárban meghallgathatják például a Soproni Liszt Ferenc Szimfonikus Zenekart, 
áprilisban pedig a Prelűdök és prelúdiumok című műsort is. 
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NAGY SIKERREL ZÁRULT A SOPRONI PETŐFI SZÍNHÁZ NYÍLT NAPJA ÉS GÁLAESTJE. 
Több mint 1200-an vettek részt a szombati programon, amelyben idén is szerepelt színházi ku-
lisszajárás, jelmeztár-látogatás, láthattak részleteket Pom Pom meséiből az érdeklődők, de meg-
ismerkedhettek a társulat új tagjaival is. A rendezvényt ezúttal is gálaest zárta a Várkerületen.  
 FOTÓ: FILEP ISTVÁN

BEPILLANTOTTAK A KULISSZÁK MÖGÉ
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Az NB I. B 
zöld cso-
portjában 
szereplő 

SMAFC is megkezdte 
a felkészülést az idei 
szezonra. Farkas Dávid 
vezetőedző szerint egy-
értelmű cél a fiatalok 
kinevelése. 
– Megkezdődött a felkészü-
lés az új szezonra, milyen 
csapattal vág neki az NB I. B-
nek a SMAFC, kik mentek, 
kik maradtak? Lesznek-e 
ismét kettős igazolással sze-
replő játékosok az SKC-ból?

– A fiatal játékosok folya-
matosan kapcsolódnak be 
a munkába, hiszen jó páran 
válogatott edzőtáborokban, 
versenyeken vettek részt. 
Új irányítónk, Tóth Dániel 
még a hétvégén is 3×3 világ-
bajnokságon képviseli ha-
zánkat. Jómagam az U14-es 
fiúválogatott stábjában dol-
gozhattam, ezúton is köszö-
netet mondok elnökünk-
nek, amiért újra elengedett, 
és büszkén képviselhettem 
hazámat. A korábbi SMAFC 
játékos, if j. Rátvay Tamás 
hazatért Pécsről, neki min-
denféleképpen kulcsszerepet 
szánunk ebben a szezonban. 
Az SKC-ból Schöll Richárd, 

Csendes Péter és Meszlényi 
Róbert szerepelhet csapa-
tunkban, természetesen itt 
továbbra is igyekszünk majd 
a játékosok számára lehe-
tő legjobb modellt kialakíta-
ni. Alapelveinken továbbra 
sem változtattunk: szeret-
nénk fiatal tehetségeket ver-
senyeztetni, valamint olyan, 
immár rutinosnak nevezhe-
tő játékosokat játszatni, akik 
szívesen vállalják a játékot 
nálunk, és évek óta az akadé-
mia vagy a SMAFC köteléké-
ben szerepelnek.

– Az első benyomások 
alapján van esély a tava-
lyi bravúros 4. hely megis-
métlésére, esetleg túlszár-
nyalására?

– Hét új csapat lesz ebben 
a szezonban az NB I. B zöld 
csoportjában, nehéz lenne 
belőni magunkat bárhova is. 
A saját játékunkat próbáljuk 
csiszolni, valamint a fiatalo-
kat beépíteni, ez időigényes 
munka. Az aktuális összeál-
lításunk is változhat, hiszen 
a játékosok nagy része nem-
csak a SMAFC-ban versenyez 

majd. A tavalyi szezonnal már 
nem foglalkozunk, őrültség 
lenne innentől minden év-
ben célként arra tekinteni, 
hogy a legjobb négybe kerül-
jünk. Rendkívül fiatal átlag-
életkorú kerettel dolgozunk, 
nem hinném, hogy nekünk 
az eredményeket kell feltét-
len nézni. Fontosabb, hogy 
minél több fiatal tudjon az-
által fejlődni, hogy a SMAFC 
felnőttcsapatában bemutat-
kozik, az idősebb játékosok 
pedig igazi kohéziót és csapa-
tot alkossanak.

– A tavalyi SMAFC két 
alapembere, Csendes Péter 
és Csátaljay Péter is bemu-
tatkozhatott a felnőttválo-
gatottban. Ez mennyire je-
lent pozitív visszaigazolást 
nektek? 

– Férf iasan bevallom, 
amikor az olimpiai selejtezőn 
Lengyelországban megszó-
lalt a magyar himnusz, a té-
vé előtt ülve könnybe lábadt 
a szemem, és nagyon meg-
hatódtam, hogy Csátaljay Pe-
ti is a pályán volt, aki tavaly 
még SMAFC-mezben játszott 
a kezeim alatt. Úgy gondolom, 
Csendes Peti és Csátaljay Pe-
ti is sokat dolgozott, hogy a 
felnőttválogatott keretének 
tagja lehessen, mind az aka-
démián, mind azóta az SKC-
ban és a SMAFC-ban is fel-
hívták magukra a figyelmet. 
Köszönet ezért a velük dolgo-
zó szakembereknek, hisz ez 
számukra és vezetőinknek is 
pozitív visszajelzés, hogy jó 
irányba halad a soproni mo-
dell. Reméljük, sok játékos-
nak példaképei lesznek a „mi 
Petijeink”, és bár Csati idéntől 
a ZTE csapatát erősíti, remé-
lem, szabadidejében követni 
fogja majd a SMAFC szereplé-
sét. Mi természetesen fél sze-
münket mindig rajta tartjuk, 
ezt bátran ígérhetem. Csendi 
pedig idén is igyekszik majd 
sok boldog pillanatot okozni a 
Krasznai sportcsarnokba ki-
látogatóknak is.

SMAFC 1860 Soproni Egyetem:  Cél idén is a fiatal tehetségek kinevelése

Újra igazi csapatot építenek

– A tavalyi szezonnal már nem foglalkozunk, őrültség lenne innentől minden évben célként arra 
tekinteni, hogy a legjobb négybe kerüljünk – nyilatkozta lapunknak Farkas Dávid vezetőedző.

BERTHA ÁGNES

A francia kisvárosban, Besançon-ban rendezték 
nyáron a BMX racing Európa-bajnokságot, ame-
lyen a 11 éves lányok kategóriájában Benke Bian-
ka hetedikként ért célba. A soproni lány 6 éves 
kora óta BMX-ezik.

Eu r óp a-b ajnok i  he t e d i k 
– Benke Bianka 11 évesen ér-
te el ezt az eredményt. A sop-
roni sportoló a franciaországi 
Besançon-ban megrendezett 
BMX racing Eb-n szerezte 
meg a kiváló helyezést.

– Nagyon kellemes megle-
petés volt, hogy bejutottam 
a döntőbe – mesélte Bianka. 
– 52-en indultunk a korosz-
tályomban, az előfutamok-
ban 2., 7. és 5. helyet futottam, 
maximum a középdöntőre 
számítottam. Aztán a negyed- 
és a középdöntőben is 3. let-
tem, így sikerült a döntőben 
rajthoz állnom. Németekkel, 
csehekkel, lettel, hollandok-
kal futottam a döntőben, akik 
súlyban és magasságban is 
leköröztek.

Bianka 6 éves korában 
próbálta ki a BMX-et – bicik-
lis családból származik, édes-
apja számos kerékpáros szak-
ágat művel hobbi szinten. 
Kezdetben Bius nagyon óvatos 
volt, aztán belejött a verseny-
zésbe: hazai és Alpok–Adria-
kupán szerzett kiemelkedő, 
leggyakrabban dobogós helye-
zéseket, az Európa Kupákon is 

szépen helyt állt. – Hobbinak 
indult a BMX, de ma már na-
gyon élvezem, szeretek rajtol-
ni, előzni, ugrani, nincs ben-
nem félelem – tette hozzá.

A BMX mellett Bianka si-
keresen művel más biciklis 
szakágat is: cyclo-crossban 
két országos 2., mountain 
 bike-ban egy országos 1. he-
lyezése van. A különböző ke-
rékpározási formák nem ütik 
egymást, hiszen a cyclo-cross- 
és a moun tainbike-versenyek 
akkor kezdődnek, amikor a 
BMX-szezon lezárul.

– A bicikli az életem része, 
sokat tekerünk a szüleimmel 
is – zárta Bianka. – Úgy terve-
zem, 14 éves koromig biztosan 
BMX-ezek, az eredményektől 
is függ. Sajnos, a sportágban 
nagyon kevés lány versenyez 
hazai szinten, így korosztá-
lyunkban a fiúkkal küzdünk. 

Később talán teljesen átnyer-
gelek a mountain bike-ra.

Bianka most kezdte a 6. 
osztályt a Fenyő téri német 

nemzetiségi iskolában, még 
nincsenek kiforrott tervei 
a jövőjét illetően, egyelőre a 
sport az elsődleges.

Kevés lány versenyez Magyarországon,  így ők a fiúkkal együtt indulnak

Európa-bajnoki 7. BMX-ező

EURÓPA- ÉS VILÁGBAJNOKI EREDMÉNYEK:  A besançon-i Eb-n összesen 18 magyar versenyző 
indult, a soproniak körül hasonlóan kiváló eredményt ért el Mészáros Krisztián (Cruisers 40–44 éve-
sek között 8. lett), Farkas Bendegúz (boys 15 kategóriában 9. lett). A soproni sportolók közül jó helye-
zést szerzett még: Czisztler Hanna (women 17), Czisztler Dániel (boys 16), Réczeg Bence (boys 9) és 
Csuport Ádám (boys 14). 37 magyar kerékpáros vett részt a glasgow-i világbajnokságon, köztük  Farkas 
Bendegúz, aki 17. helyen zárta a vb-t.

– Hobbinak indult a BMX, de ma már nagyon élvezem, szeretek 
rajtolni, előzni, ugrani, nincs bennem félelem – mesélte Bianka. 

LELÁTÓ

A licittárgyalás helye:
Polgármesteri Hivatal, Sopron, Fő tér 1. II. em., Városgazdálkodási Osztály

A részvétel feltételeiről és az ingatlanról szóló tájékoztató, illetve
további információ: a Polgármesteri Hivatal Városgazdálkodási Osztályán

A részletes licitkiírás a
www.sopron.hu/önkormányzat/pályázatok

menüpont alatt olvashatóak.

Sopron Megyei Jogú Város Önkormányzata

LICITTÁRGYALÁST HIRDET
a tulajdonában álló

Sopron, Lackner Kristóf u. 48. Sopron, Lackner Kristóf u. 48. 
fszt. 9. sz. alatti üzlethelyiség fszt. 9. sz. alatti üzlethelyiség 
bérbeadás útján történő hasznosítására

A helyiség alapterülete:  33 m2

A bérleti díj alsó határa:  20.614 Ft/m2/év + áfa
A licittárgyalás időpontja:  2023. szeptember 20-án 9 óra
A megtekintés időpontja:  2023. szeptember 8-án 11 óra

Győzelem 
és vereség 
A Győri ETO Akadémia ellen 
idegenben 2–1-re kikapott, 
a ZTE II. ellen hazai pályán 
4–1-re nyert a Caola SC Sop-
ron csapata. A labdarúgók 
az NB III. északnyugati cso-
portjában jelenleg a 16 ala-
kulatból a 11. helyen állnak. 
A soproniak a hat lejátszott 
meccsükből kétszer nyertek, 
egyszer döntetlent értek el, 
háromszor kikaptak. A hete-
dik fordulóban a Budaörs ott-
honába látogat Bücs Zsolt 
csapata, a meccset szomba-
ton 16 órakor rendezik.
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Kispályás foci
Szeptember 6–8., 11., 
13–15., Halász Miklós 
sporttelep, tóparti 
sporttelep 
Városi kispályás 
labdarúgó-bajnokság

Futás 
Szeptember 9., 
szombat 10 óra, 
Ágfalvi Váci Mihály 
Általános Iskola
XX. Ágfalvi Futófesztivál
Szeptember 17., 
vasárnap 9 óra,  
Hotel Szieszta
XIV. Soproni Cross Futás

Sakk 
Szeptember 9., 
szombat 10 óra, 
Erzsébet-kert
Soproni Szüreti Napok 
sakk-kupa
Nyílt verseny, 7 forduló, 
15–15 perces játszmák
További információk  
és versenykiírás:  
www.svszsz.hu

Túrázás 
Szeptember 10., 
vasárnap 7.30, 
Sport Söröző 
XIII. Lővér IVV Túranap
Szeptember 16., 
szombat 6.30, 
Erzsébet-kert, 
zenepavilon
Decathlon–Soproni Kilátók 
Teljesítménytúra

Lövészet 
Szeptember 10., 
vasárnap 9 óra,  
Anger réti lőtér
Kucsara György MSSZ 
minősítő lőverseny

Kosárlabda 
Szeptember 13., 
szerda 18 óra, 
Novomatic-aréna
Sopron Basket – SERCO 
UNI Győr, Krasznai Ferenc 
emlékmérkőzés

Tenisz 
Szeptember 15–16.  
10 óra, Hotel Sopron 
JOLA Kupa

Kerékpározás
Szeptember 17., 
vasárnap 14 óra,  
Kodály Zoltán tér
VIII. Tekerj Sopron! 
(kerékpártúra 
indulása: 16 óra)
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Teremben és szabad-
ban rengeteg gyermek 
mozgott városunkban 
a múlt hétvégén meg-
tartott Sportolj Sopron! 
elnevezésű rendez-
vényen. A programot 
a sportfelügyelet és a 
Sopron Városi Szabad-
idősport Szövetség kö-
zösen szervezte. 

A gyerekek a gyephokitól az 
íjászaton át a kosár- vagy ké-
zilabdáig rengeteg sportág 
közül választhattak. Idén is 
fontos volt a pecsétgyűjtés az 
egyes állomásokon: aki a kin-
ti és benti helyszíneken is be-
gyűjtötte a hét bélyegzőt, aján-
dékot kapott, és sorsoláson is 
részt vehetett. Dr. Farkas Cip-
rián polgármester a rendezvé-
nyen hangsúlyozta: a sport lé-
nyege az, hogy az életre nevel, 
hiszen megtanít nyerni és ve-
szíteni. Ez a gyermekek szoci-
alizációja alatt nagyon lénye-
ges. A polgármester mellett a 
városvezetést dr. Csiszár Sza-
bolcs alpolgármester képvi-
selte a sportágválasztón.

Az egyesületeknek komoly 
lehetőség volt a sportnap, 
ezért rengeteg állomáshelyen 
várták a kicsiket. 

A SMAFC röplabda szak-
osztályának tavaly óta annyi-
ban változott a helyzete, hogy 
a Hunyadi mellett már az Or-
solya és a Berzsenyi is bázis-
iskolának számít.

– A sportágválasztón a leg-
fiatalabb generációt szeret-
nénk megszólítani, hiszen az 

a célunk, hogy egyre ifjabb 
korosztályokban is legyen 
csapatunk, tudjuk őket ver-
senyeztetni – mondta Nagy 
László, a SMAFC Röplabda 
Szakosztályának edzője. – Ez 
azért is fontos, mert minél 
kisebb korban ismerkednek 
meg a gyerekek a röplabda 

alapjaival, annál sikeresebbek 
lesznek a versenysportban.

A kézilabdát a SFAC kép-
viselte. A gyerekek szlalom-
pályán vezethették a kézilab-
dát, majd kiskapura lőhettek 
az edzők instrukciói alapján.

– A célunk egyértelmű: sze-
retnénk minél több gyerekkel 

megismertetni hőn szeretett 
sportágunkat – hangsúlyozta 
Mitler Szabolcs, a SFAC Kézi-
labda Szakosztályának veze-
tője. – Tudjuk, hogy Sopron 
elsősorban a kosárlabda és a 
labdarúgás városa, ha labda-
játékokról van szó, ebbe sze-
retnénk egy más irányt, új 

lehetőséget behozni. Egy éve 
alakult meg a szakosztály, je-
lenleg már több mint nyolc-
vanan vagyunk a legkiseb-
bektől a senior korosztályig. 
Úgy gondolom, ez nagyon ko-
moly létszám egy év alatt, idén 
3 csapatunk versenyez, de elő-
készítés alatt áll a negyedik is.

„A sport lényege az,  hogy az életre nevel, hiszen megtanít nyerni és veszíteni”

A mozgásé volt a főszerep

Rengeteg gyerek, egyesület és edző – nagy sikere volt a szombati sportágválasztó rendezvénynek az arénában és a városi stadion edzőpályáján. FOTÓ: FILEP ISTVÁN

PAPP GYŐZŐ

Az NB III-ban két soproni csapat, a 
Textil és az SVSE fej fej mellett futott 
versenyt a bajnoki címért az 1972–73-
as idényben.

Két fordulóval a zárás előtt az 
SVSE gólzáport rendezett, egy 
tízest vágott a sereghajtó Vér-
tes SC-nek (10–1), a Textiles 
pedig pontot szerzett a tatai 
katonacsapat, a Honvéd Rá-
kóczi otthonában (1–1). Ezzel 
mindkét soproni gárda 39–39 
ponttal állt, jobb gólkülönb-
séggel (59–29) az SVSE volt az 
első, a Textiles pedig a máso-
dik (56–31). 

Az utolsó előtti forduló-
ban, 1973. június 17-én aztán 

előzött a kék-fehér gárda. 1000 
néző előtt 5–1 (2–0)-ra legyőz-
te a Fertődöt. A hazaiak ösz-
szeállítása ezt volt: Mészáros 
– Milchram, Hadarics, Hor-
váth II – Ancsin (Anka), Decsi 
– Török (Horváth I), Németh 
II, Tímár, Németh I, Pánczél. 
Németh I négyszer volt ered-
ményes, a legszebb gólját a 36. 
percben szerezte, amikor öt 
emberen cselezte át magát, 
és közelről nem hibázott. Ez-
zel lett 2–0.

A vasutasok közben 3–0-ra 
simán kikaptak a Motim TE 
vendégeként, így a Textiles fél 
lábbal már az NB II-ben érez-
hette magát. Egy idegenbeli 
döntetlennel biztosította be 
elsőségét a 22 fordulón át volt 
listavezető. Az ezüstérmes 
SVSE-nek annyi vigasz ma-
radt, hogy a bajnokot mind-
két alkalommal legyőzte.

A Textilesnél a remekül fel-
készített, saját nevelésű újon-
cok jól illeszkedtek a csapat 
gépezetébe. Ez többek kö-
zött annak volt köszönhető, 
hogy már serdülőkoruktól 
szívták magukba a klub sze-
retetét, és a tudás mellett a jó 
közösségi szellem is az együt-
tes erősségei közé tartozott. 
Kertész Imre, a kék-fehérek 

edzője mesélte annak idején: 
a csapatnál az volt a szokás, 
hogy havonta megünnepel-
ték a játékosok név- és szüle-
tésnapjait. Minden futballis-
ta befizetett tíz-tíz forintot, 
az ünnepelteknek ebből vet-
tek egy-egy üveg bort és cso-
koládét. Ők pedig vendégül 
látták a többieket egy-egy lá-
da sörre. Talán ez is kellett a jó 
közösségi szellemhez...

A bajnokcsapat tagjai: 
Ancsin Zoltán, Anka János, 
Asbóth Péter, Csapó Károly, 
Decsi József, Hadarits József, 
Horváth Alajos, Horváth Géza, 
Mentes Pál, Mészáros Ernő, 
Milchram Ferenc, Németh 
I József, Németh Miklós, 
Pánczél Sándor, Timár Dezső, 
Török István. 

Textiles: 50 éve lett bajnok

A Textiles csapata. Hátsó sor balról: Kertész Imre edző, Mészáros, Milchram, Ancsin, Hadarits, Decsi, Horváth II, Asbóth, Kutasi 
István intéző, Gyurátz László másodedző. Első sor: Török, Tímár, Németh II, Horváth I, Németh I.

3×3-as kosárlabdában mérhették össze tudásu-
kat a csapatok múlt hétvégén a Tigris Kupa küz-
delmeiben. A megmérettetésre női, férfi- és ve-
gyes csapatok is jelentkezhettek.

– Tavaly volt 25 éves az 
egyesületünk, akkor nagy-
szabású 3×3-as kosárlab-
dagálát rendeztünk a Vár-
kerületen – mondta Nagy 
Tamás, a Soproni Tigrisek SE 
elnöke. – Minden évben nem 
lehet ilyen komoly sportren-
dezvényt létrehozni, de szív-
ügyünk a 3×3-as kosárlabda. 
A megyei szövetséggel közö-
sen szerveztük meg a Tigris 
Kupát, nem titkolt célunk, 
hog y Sopronban, esetleg 

megyei szinten el tudjunk in-
dítani egy 3×3-as kosárlabda-
bajnokságot. Láthatóan egyre 
népszerűbb ez a fajta sport-
ág, amely azért is célszerű az 
amatőr sportban, mert nem 
kell 7–8 játékos egy meccs-
hez, mint a hagyományos ko-
sárlabdában, elég 4–5 kosa-
ras, és le lehet játszani egy 
vagy több mérkőzést.

A Tigris Kupát szomba-
ton délelőtt rendezték meg a 
 Becsa sportközpontban.

Sopronban is hódít 
a 3×3-as kosárlabda
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Továbbra is várjuk az iskolák rendezvényeiről,  
ifjú tehetségeiről szóló értesítéseket  

a szerkesztoseg@sopronitema.hu e-mail-címre!

„Legtöbb nyo-
morúságunkat, 
sokszor tértől és 
időtől függetle-
nül, az okozza, 
hogy megátal-
kodott érzelmi 
lények vagyunk, 
és képtelenek 
elszakadni at-
tól, amihez kö-
tődünk vagy 
kötődtünk.”
Oravecz Imre  
(1943–) Kossuth-díjas 
magyar költő, műfordító

MOTTÓ

KÖNYVAJÁNLÓ

MUNKATÁRSUNKTÓL

– Az iskola közvetíti a tudást, a kultúrát és a nem-
zeti identitást – mondta a Szent Orsolya Római 
Katolikus Gimnázium, Általános Iskola és Óvoda–
Bölcsőde igazgatója, dr. Kovács András az intéz-
mény szentmisével egybekötött tanévnyitóján.

Szeptember elsején ünnep-
lőbe öltözött gyerekekkel telt 
meg a város – mindenki tan-
évnyitóra igyekezett. A Szent 
Orsolya-iskola ezúttal is a 
Szent Mihály-templomban 
szentmisével kezdte a tan-
évet, amelyet Kovács Gergő 
Vilmos iskolalelkész celeb-
rált. A rendezvény egyben a 
városi tanévnyitó is volt. 

Az istentisztelet után 
dr. Farkas Ciprián, Sopron 
polgármestere jelképesen át-
nyújtott a gyerekeknek né-
hány tanszercsomagot. Be-
szédében köszöntötte a 
kisiskolásokat, és elmondta: 
az ingyenes tanszercsomago-
kat úgy állították össze, hogy 

megfeleljenek a soproni isko-
lások igényeinek.

A beszéd után Gergő atya 
megáldotta az elsősök háti-
zsákjait, majd dr. Kovács And-
rás, az iskola igazgatója meg-
nyitotta a tanévet.

INGYEN TANSZEREK, 
KÖNYVEK

Mint arról lapunkban is be-
számoltunk (Ajándék tan-
szercsomagok, Soproni Téma, 
2023. augusztus 22.), Sopron-
ban több mint 15 éve biztosít 
ingyenes tanszercsomagot 
az önkormányzat. Összesen 
1250 kisdiák, 620 elsős és 630 
második osztályos kapott 

füzeteket, írószereket, vonal-
zót, zsírkrétát, festéket és sok 
más hasznos eszközt. A cso-
magokat a tankerület, vala-
mint az oktatási intézmények 
segítségével állították össze, 
több mint 5 millió forintot for-
dított rá az önkormányzat. 

– A soproni családok emel-
lett a kormány támogatása ré-
vén továbbra is jelentős költ-
ségeket takarítanak meg az 
ingyenes tankönyvekkel, ame-
lyeket minden általános és kö-
zépiskolás tanulónak biztosí-
tanak – tudtuk meg dr. Farkas 
Ciprián polgármesterétől. 

ELŐREHOZOTT 
TÁMOGATÁSOK

Már augusztusban folyósítot-
ták a szeptemberben esedékes 
családtámogatási ellátásokat. 
– A kormány így is segítette a 
gyermekes családokat az is-
kolakezdésre való felkészü-
lésben – közölte a Kulturális 
és Innovációs Minisztérium 

(KIM). Idén mintegy 1 millió 75 
ezer család kapta meg előbb 
a családi pótlékot, a gyer-
mekgondozást segítő ellátást 
(gyest) és a gyermeknevelési 
támogatást (gyetet).

HOSSZABB TANÉV, 
HOSSZABB SZÜNETEK 

A 2023/24-es tanév első taní-
tási napja szeptember 1. (pén-
tek), az utolsó pedig 2024. 
június 21. (péntek) lesz. A vég-
zős középiskolásoknak má-
jus 3-án (pénteken) ér véget 
a tanév. Őszi szünetre októ-
ber 28-tól november 5-ig, té-
lire december 22-től január 
7-ig mennek a diákok. A tava-
szi szünet előtti utolsó tanítá-
si nap március 27. (szerda), a 
szünet utáni első tanítási nap 
április 8. (hétfő).

A tanítási év első féléve ja-
nuár 19-ig tart, az iskolák ja-
nuár 26-ig értesítik a tanuló-
kat, szülőket az első félévben 
elért eredményekről.

Tizenöt éve  ad ingyenes tanszercsomagot az önkormányzat

Megszólalt a csengő

Az önkormányzat ingyenes tanszercsomagjait jelképesen dr. Farkas Ciprián polgármester adta át a kisdiákoknak.   FOTÓ: FILEP ISTVÁN 

MEGKÉRDEZTÜK

THEA RYNGE:  Konkrét 
listát kaptunk a beszer-
zendő tanszerekről és fel-
szerelésekről, a könyveket 
pedig megkaptuk az isko-
lában. Az előkészítő fog-
lalkozásokon a lányom már 
megtanult írni és olvasni. 
Számunkra zökkenőmen-
tes volt a tanévkezdés.

GAL AVICSNÉ SIMON 
OLÍVIA:  A lányom a má-
sodik osztályt kezdte idén, 
így egyszer már átéltük az 
iskolakezdéssel járó izgal-
makat. Felkészültek vol-
tunk, ahogy tavaly is. Már 
mindent előkészítettünk, 
hogy zökkenőmentesen 
kezdődhessen a tanév.

DR. KISS ATTILA:  A fiam 
most kezdte az első osz-
tályt. Az iskolától kaptunk 
egy előre összekészített 
csomagot. Nem vagyok 
még gyakorlott ebben, de 
szerencsére a többi dol-
got is sikerült időben be-
szerezni. Marci már na-
gyon várta, hogy iskolába 
járhasson.

HORVÁTH ÁRPÁDNÉ:  
Többszörös nagymama va-
gyok, több unokámmal is 
végigcsináltam már az el-
ső osztály elkezdésével já-
ró tennivalókat. Idén is van 
egy iskolakezdő a csalá-
dunkban, minden szüksé-
ges tanszert beszereztünk 
neki. Várta, hogy kezdőd-
jön a tanév. 

Nehezen 
kezdődött 
az iskola?

Oravecz Imre: 
Ondrok gödre  
– A rög gyerme-
kei 1.
A nagy családregény nyi-
tánya Szajlán játszódik, a 
történetben az Árvai csa-
lád polgárosodását követ-
hetjük nyomon. Oravecz 
bámulatos részletgazdag-
sággal ábrázolja a termé-
szet és a civilizáció ösz-
szefüggéseit, a paraszti 
lét teljességét: hétközna-
pokat és ünnepeket, szü-
letést és halált, szerelmet 
és magányt, közte pedig a 
sors ismétlődéseit, az élet 
lehetőségeit, a helyben 
maradás és a kivándorlás 
dilemmáját.

Az egykor volt József Attila Gimnázium 1968-ban érettségizett „A” osztályának diákjai a múlt héten tartották meg találkozójukat. Az 55 
éve érettségizett hölgyek 10 éve már minden esztendőben felelevenítik emlékeiket, és megbeszélik életük alakulást is. FOTÓ: FILEP ISTVÁN

ÖTVENÖT ÉVE ÉRETTSÉGIZTEK A JÓZSEFBEN
Készülnek az 
őszi érettségikre
Lezárult a jelentkezés az 
őszi érettségi vizsgákra. 
Októberben és november-
ben rendes, szintemelő, 
kiegészítő, ismétlő, pótló, 
javító és előrehozott vizs-
gákat is lehet tenni, ami 
azt jelenti, hogy akár ti-
zenegyedikes diákok és fel-
nőttek is vizsgázhatnak, de 
azok is javíthatnak, akiknek 
nem jól sikerült a tavaszi 
érettségijük. Az őszi vizs-
gaidőszak október 13-tól 
november 24-ig tart. 

RÖVIDEN

SOPRONITEMAHIVATALOS
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Önbecsapósdi? 
Joggal mondhatja, hogy a magyar nyelvben nincs is ilyen szó. 
Viszont ha nincs, akkor meg kell alkotnunk, hisz a jelenség saj-
nos ma egyre gyakoribb. Az önbecsapást (ami egy mértékig tel-
jesen általános pszichológiai vonásunk) egyre többen szinte a 
perverzió szintjén alkalmazzák az egészségügyi helyzetük te-
kintetében (is). Más a helyzet ugyanis, ha valaki nem lát vala-
mit, mert a pszichéje (még) nem engedi látni a valóságot, és 
egészen más, ha tudatosan teszi vakká önmagát, sőt… És emi-
att a sőt miatt írok most. Kegyetlen „játékká” ez akkor válik, 
amikor a szinte már végzetes elkésettség/ megkésettség hely-
zetében – amikor már csupán kármentésre szorítkozhatunk – az 
önbecsapás a másra mutogatással, más hibáztatásával párosul. 
Legalább ilyenkor ki kellene mondani: „Ezt elszúrtam”. Kellene 
venni egy mély levegőt, és közös erővel tenni, amit még lehet.

Dr. Tschürtz Nándor

EGÉSZSÉGSAROK

Nyerjen a rejtvénnyel! 
A Soproni Témában keresztrejtvény is várja a játszani vágyókat. A megfejtéseket szeptember 13-ig várjuk a Soproni Téma, 9400 Sop-
ron, Liszt Ferenc utca 1. vagy a szerkesztoseg@sopronitema.hu e-mail-címre. A helyes megfejtők között ajándékot sorsolunk ki, me-
lyet a szerencsés nyertes a Pro Kultúra jegyirodájában vehet át (Sopron, Liszt Ferenc u. 1.). Augusztus 23-i rejtvényünk meg-
fejtése: „Az ember nemcsak azért felelős, amit tesz, hanem azért is, amit nem tesz meg.”. Szerencsés megfejtőnk: 
Rigóné Várfalvi Mária.

 KERESZT-
REJTVÉNY

GYÓGYSZERTÁRI ÜGYELET
Szeptember 6-tól szeptember 12-ig. Az ügyeleti idő este  
8 órától másnap reggel 8 óráig tart.

Szeptember 6.,  
szerda

Sepia gyógyszertár  
Ipar krt. 30., Tesco 99/702–012

Szeptember 7.,  
csütörtök

Szebellédy gyógyszertár 
Deák tér 35. 99/505–469

Szeptember 8.,  
péntek

Than Károly gyógyszertár 
Újteleki u. 54. 99/510–787

Szeptember 9.,  
szombat

Patikaplus gyógyszertár 
Határdomb u. 2., Alphapark 99/505–220

Szeptember 10.,  
vasárnap

Patikaplus gyógyszertár 
Selmeci u. 15–17., Interspar 99/505–472

Szeptember 11.,  
hétfő

Arany Kígyó gyógyszertár 
Magyar u. 6. 99/311–732

Szeptember 12.,  
kedd

BENU Állomás gyógyszertár 
Mátyás király u. 23. 99/312–437

Tisztelet a természetnek
ALMA ÉS FÁJA  – Molnár Ákos és dr. Molnár Zsolt

PLUZSIK 
TAMÁS

Az alma 
nem esik 
messze a 
fájától, 

tartja a mondás, mely-
nek igazságáért nem kell 
messzire menni Sopron-
ban sem. Molnár Ákos 
gyémántdiplomás erdő-
mérnök fia, dr. Molnár 
Zsolt biológus, etnoöko-
lógus is édesapja nyom-
dokába lépett. 

– Édesapám kántortanító volt, 
majd behívták katonának, és 
sajnos hiába vártuk őt haza, a 
2. magyar hadsereg katonája-
ként 1943-ban hősi halált halt 
a Don-kanyarban – kezdte Mol-
nár Ákos gyémántdiplomás er-
dőmérnök. – Értelemszerű-
en ezért apai indíttatás nem 
vezérelhetett a pályaválasz-
tásnál, hisz lényegében nem 
is ismertem őt, viszont anyai 
nagyapám, Habermann Osz-
kár, a Magyar Nemzeti Bank-
tól való nyugdíjazását köve-
tően Sopronban telepedett le. 
1946-ban pedig az édesanyám-
mal és a nővéremmel együtt mi 
is a városba költöztünk. Nagy-
apa imádta a természetet, be-
választották a Magyar Turis-
ta Egyesület vezetőségébe is, 
úgyhogy elsősorban neki kö-
szönhetem azt, hogy már gye-
rekként rabul ejtett az erdő. 
A Felsőlövérekben laktunk, és 
egy gyönyörű lucfenyves erdő-
részen keresztül rendszerint 

gyalog mentem a bánfalvi is-
kolába. Egy alkalommal meg-
pillantottam egy gyönyörű 
cikláment, hisz nyírségi fiúcs-
kaként ilyen csodát még soha 
sem láttam, ez is nagy hatás-
sal volt rám.

– Az érettségit követő-
en egy percig nem volt kétsé-
gem afelől, hogy hová adom be 
a felvételi kérelmemet – foly-
tatta Molnár Ákos. – Szeren-
csésnek mondhatom magam, 
hisz még egykori selmeci okta-
tóim is voltak, úgy, mint Sébor 
János, Stasney Albert, vala-
mint a Soproni Egyetem Köz-
gazdaságtudományi Kar név-
adójának édesapja, Lámfalussy 
Sándor. 1962-ben Gál János 
rektortól vettem át erdőmér-
nöki oklevelemet, majd Pápán 

kezdtem szakmai pályafutáso-
mat. Ezt követően negyedszá-
zadon keresztül a soproni er-
dőket óvtam, gondoztam és 
neveltem, így némi büszke-
séggel azt is mondhatom, hogy 
folytatni tudtam „A soproni er-
dők atyjának”, Muck Endrének 
a munkásságát. 

Molnár Ákos munkája mel-
lett még növényvédelmi szak-
mérnöki diplomát is szerzett.

– Első „egyetemi diplomá-
mat” lényegében apu mellett 
kaptam, amikor gyerekként 
vele jártam a soproni erdőket 
– fogalmazott dr. Molnár Zsolt 
Pro Natura díjas botanikus, 
etnoökológus. –  A Széchenyi-
gimnáziumban Bakó Erzsébet 
és Andrássy Péter személyé-
ben nagyszerű biológiataná-

raim voltak, a hétvégi kirán-
dulásainkon pedig apu mellett 
Csapody István, a kiváló bota-
nikus és természetvédelmi 
szakember vett a szárnyai alá. 
Magától értetődő volt, hogy 
az érettségit követően a Sze-
gedi Tudományegyetem bi-
ológus szakára jelentkezem, 
ahol 1990-ben diplomáztam. 
Első, s ez idáig egyúttal utol-
só munkahelyem a vácrátóti 
Ökológiai és Botanikai Kuta-
tóintézet, ahol kutatócsoport-
vezetőként tevékenykedem. 
Hivatásomhoz az indíttatást 
az édesapámtól kaptam, s vele 
együtt vallom, hogy a termé-
szet iránti maximális alázat és 
tisztelet mindnyájunk, egyút-
tal a földi élővilág túlélésének 
is az alapja.

Molnár Ákos és dr. Molnár Zsolt – családi vonás a természet szeretete, ismerete. FOTÓ: PLUZSIK TAMÁS
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KÓCZÁN BÁLINT

Idén 10 éves lett a Pair o’ Dice. Pohl 
Dávid alapító tag arról mesélt la-
punknak, hogy rengeteg élménnyel 
gazdagodtak az elmúlt évtizedben, 

és már az új anyagokon dolgoznak. 

– Ez az év a jubileum jegyé-
ben telik számotokra. 10 
éves fennállását ünnepli 
a banda.

– Februárban egy jubile-
umi koncerttel indítottunk, 
ahol a korábbi tagok is fellép-
tek, és egy remek hangulatú 
koncertet adtunk. Szívünk-
ben fogjuk hordozni örökké. 
Tavasszal szinte minden hét-
végén felléptünk. A nyár nem 
teljesen úgy alakult, ahogy 
terveztük, bár a fertőszent-
miklósi és az augusztus 20-
i soproni bulink óriási volt. 
Viszont nem bánjuk, mert 

legalább jutott, és jut is időnk 
az új dalok megírására.

– 10 év az hosszú idő. 
Hogy élitek meg? 

– Nagyon hamar elröp-
pent, rengeteg élményt kap-
tunk ez alatt az időszak alatt. 
200 koncerten vagyunk túl, 
és elképesztő mennyiségű él-
ményben és szeretetben volt 
részünk! Visszatekintve ma 
már lehet, hogy sok mindent 
máshogy kezdenénk, de így 
sem lehet okunk panaszra. 
Bízunk benne, hogy elérjük 
a tizenöt vagy akár a húsz-
éves jubileumot is, amihez 

természetesen sokat kell ten-
nünk, és reménykednünk ab-
ban, hogy a rock-/ metálzene 
újra felvirágzik Magyarorszá-
gon. Természetesen voltak és 
lesznek is mélypontok, de a 
zene és a rajongóink szerete-
te visz tovább minket.

– Keményebb vona l-
ra váltott a banda. Megérte?

– Egyelőre abszolút pozi-
tív a visszajelzés a keményebb 
stílusra. Nyilván mindenki-
nek nem tudunk megfelelni, 
valakinek a korábbi, dallamo-
sabb lemezünk a kedvence, 

valakinek az új. Próbá-
lunk azért a két dolog között 
maradni, és nem teljesen 
„elvetemülni”.

– Hogyan tovább? 
– Stúd ióba vonu lun k 

majd, az új dalok készülőben, 
amiket jövő év elején szeret-
nénk felvenni. Készülünk 
koncertekkel is az ősz folya-
mán, de az időt főként most 
a dalszerzés teszi ki. Demó-
zunk még egyet a próbater-
münkben, hogy a januári stú-
diófelvételen minden flottul 
menjen. Folytatjuk tovább!

Sztárok itt és ott

HUMORSAROK
Szénási Ferenc (Széna) soproni  karikaturista  
alkotásai hétről hétre.

Kétszáz koncerten van túl  a népszerű soproni zenekar

10 éves a Pair o’ Dice

– Bízunk benne, hogy elérjük a 15. vagy akár a 20. jubileumot is – mondták a Pair o’ Dice tagjai, akik felléptek a soproni pikniken is. 

Impresszum: Soproni Téma – Ingyenes közösségi hetilap, ISSN: 2063-2339 | Alapító főszerkesztő: Horváth Ferenc, szerkesztőség vezető: Huszár Judit | Szerkesztőség: 9400 Sopron, Liszt Ferenc utca 1., 99/517–545, szerkesztoseg@sopronitema.hu, 
www.sopronitema.hu, facebook.com/sopronitemahivatalos | Kiadó: Pro Kultúra Sopron Nonprofit Kft. 9400 Sopron, Liszt Ferenc utca 1., 99/517–500, felelős kiadó: Kóczán Péter, Kuslics Balázs ügyvezető | Nyomtatás: Mediaworks 
Hungary Zrt. 9021 Győr, Újlak u. 4/A, felelős vezető: Szabady Balázs műszaki igazgató | Terjesztés: Nagyítópont Kft. 27.170 példányban, nagyitopont@gmail.com, TERJESZTÉSI REKLAMÁCIÓ: +3699/517–501

A LEGTÖBBET JÁTSZOTT

Lotfi Begi Kozmix feldolgozása
Lotfi Begi 2022-ben a hazai rádiók legtöbbet játszott magyar 
előadója lett. A dj–producer a formabontó feldolgozások szen-
vedélyes képviselője, aki a 2000-es évek partijelképén, a Koz-
mix „Kis világ” című dalán végzett ráncfelvarrást. A sláger 
most egyből két verzióban – modern rave és rádiós formában 
– érkezett, illetve 23 év után végre videoklipet is kapott.

A DIETETIKUS VÁLASZOL

Béküljünk ki az ételekkel is!
NÉMETH KINGA

Gyermekkori elhízás, cukorbetegség, 
szív- és érrendszeri gondok – napjaink-
ban mindegyik népbetegségnek szá-
mít. De mit tehetünk a megelőzésükért, 

hogy minél tovább, egészségesen éljünk? Rovatunk-
ban a dietetikus ad hasznos tippeket. 
Biztosan sokaknak ismerősen 
cseng az intuitív étkezés fogal-
ma, hiszen az utóbbi időben 
kezd egyre elterjedtebbé válni. 
Ez a testünkre való odafigye-
lést, éhség- és jóllakottságér-
zet megtapasztalását helye-
zi előtérbe, belső egyensúlyra 
törekszik, nem démonizál éte-
leket, teljes mértékben az anti-
diéta-szemléletet követi. 

Első és legfontosabb, hogy 
el kell engedni a „diétázás” 
gondolatát. Tisztelni kell tes-
tünket, az éhség- és jóllakott-

ságérzetet. Figyeljünk a tes-
tünk jelzéseire! 

Béküljünk meg az ételek-
kel, ne legyen „tilos”, „rossz” 
„ettől biztos hízni fogok” lis-
tánk! Ha van is, dobjuk ki! Har-
móniát, egyensúlyt kell te-
remteni, később a testünk 
és lelkünk is hálás lesz érte. 
A diétákban, főleg divatdiéták 
esetén (itt nem feltétlen meg-
betegedés esetén tartandó ét-
rendi vonatkozásokra gondo-
lunk), tiltások, démonizálás, 
kalóriaszámolások, méricské-

lések egy idő után túlevéshez 
vezetnek, ami által egy ördö-
gi körbe kerül az illető. Ennek 
elkerülése mindenképpen fon-
tos cél. 

Dolgozni kell azon, hogy 
ne érezzünk bűntudatot, mert 
megettünk egy szelet tortát, és 
ne dicsőítsük magunkat azért 
sem, ha salátát vacsoráztunk! 

Ismerjük fel, ha már kelle-
mesen jól laktunk! Étkezzünk 
lassan, élvezzük az ízeket, tart-
sunk szünetet, figyeljünk a tes-
tünk jelzéseire! 

Ételek korlátozása, a szi-
gorú diéta vagy épp a túlevés 
érzelmi állapotunkból is 
adódhat. Öröm, boldogság, 
aggódás, stressz, szorongás, 
düh. Ezek kezelését igyekez-
zünk más módszerrel elsa-
játítani, például meditáció, 
sport stb. 

Tiszteljük a testünket! Fon-
tos, hogy tisztában legyünk 
az adottságainkkal, magunk-
hoz viszonyítsunk, ne más-
hoz! Érezzük jól magunkat 
a bőrünkben!

Szeressük meg a mozgást! 
Ne azért mozogjunk, hogy 
ehessünk egy csokit! Azért, 
mert jól esik, mert szeretjük 
azt a mozgásformát, kikap-
csol, egy nehéz nap után, vagy 
mert találkozunk ott egy ked-
ves baráttal. 

Támogassuk egészségünket 
tápanyagokban, vitaminokban 
gazdag élelmiszerekkel, olyan 
ételekkel, amelyek finomak, 
különlegesek számunkra! Az 
egészség nem egy élelmisze-
ren vagy étkezésen múlik. 

A fejlődés folyamatos, ap-
ró lépések sorozata, erre törek-
szünk, nem a tökéletességre. 

A PAIR O’ DICE TÖRTÉNETE:  A soproni zenekar a kezdeti évek-
ben számos városi és regionális tehetségkutatón nyert díjakat, 
vagy ért el helyezést. Ennek köszönhetően többször lépett szín-
padra olyan országos hírű bandákkal, mint a Lord, a Beatrice, Deák 
Bill Gyula vagy a Hooligans. Megnyerte a soproni Add elő magad! 
tehetségkutató fesztivált, így hamar bemutatkozott a VOLT-on, ké-
sőbb a Soprock győztese is volt. A fiatalok szülei zenészek, ezért 
döntöttek ők is a zene mellett.
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